



Herb Stovel

Esteemed teacher,
writer, architect and
conservation specialist

The Canadian and international conservation community lost a pillar of knowledge and support on March 14 when Herb Stovel succumbed to cancer.

Through his early work as Director of Education for Main Street Canada, his training courses for the Federal Heritage Buildings Review Office, and as a professor at major academic institutions, Herb Stovel inspired generations of heritage practitioners. Cultural sites in Canada and around the globe have benefited from his expertise and enthusiasm during a long and distinguished career that included positions at the Ontario Heritage Trust, the Heritage Canada Foundation and ICCROM (International Centre for the Study of the Preservation and Restoration of Cultural Property) in Rome, as well as policy development for Parks Canada Agency and advice to World Heritage sites.

Deeply engaged in shaping heritage conservation theory and practice, Herb Stovel filled leadership roles in every major institution in the heritage field, including as Secretary-General of ICOMOS (International Council of Monuments and Sites), President of the Association

for Preservation Technology International, President of ICOMOS Canada, and member of Heritage Canada Foundation's board of governors.

For the past eight years, Prof. Stovel coordinated the Heritage Conservation Program at Carleton University's School of Canadian Studies, where his unflinching support of students and colleagues will be sorely missed.

Herb was the author or editor of hundreds of reports and articles. Of particular note were his *Safeguarding Urban Ensembles in a Time of Change: A Management Guide*, published by Parks Canada in 1991, and *Risk Preparedness: A Management Manual for World Cultural Heritage*, published by ICCROM, ICOMOS and the World Heritage Centre in 1998. More recently he edited (with Nicholas Stanley-Price and Robert Killick) *Conservation of Living Religious Heritage*, published by ICCROM in 2005.

Last November Herb was honoured with the prestigious ICCROM Award in recognition of his contribution to the development of seminal texts that guide professionals in the field.

Herb Stovel's optimism, generosity and contagious passion for heritage will be his lasting legacy, carried on by his hundreds of students and many others the world over who have been influenced and inspired by his work.

Herb is survived by his wife, Meryl Oliver, and their two children, Colin and Ginny. The family has announced the creation of the Herb Stovel Scholarship Fund, and tax-deductible donations can be made through the Heritage Canada Foundation. For more information, please contact Colin Stovel at cstovel@gmail.com.

Herb Stovel

Enseignant, auteur,
architecte et spécialiste
émérite de la conservation

Le milieu canadien et international de la conservation du patrimoine a perdu une précieuse réserve de connaissances et de soutien le 14 mars dernier lorsque Herb Stovel a succombé au cancer.

Dès ses débuts à titre de directeur de l'éducation de Rues principales Canada, puis comme formateur auprès du Bureau d'examen des édifices fédéraux du patrimoine et professeur au sein de grands établissements d'enseignement, Herb Stovel a inspiré des générations de défenseurs du patrimoine. Des sites du patrimoine au Canada et partout au monde ont bénéficié de son expertise et de son enthousiasme au cours de sa carrière distinguée, que ce soit à la Fiducie du patrimoine ontarien, à la fondation Héritage Canada ou au Centre international d'études pour la conservation et la restauration des biens culturels (ICCROM) à Rome, en élaborant des politiques pour Parks Canada ou en prodiguant des conseils sur les sites du patrimoine mondial.

Se dévouant corps et âme au progrès de la théorie et de la pratique de la conservation du patrimoine, Herb Stovel a joué des rôles de pointe dans toutes les institutions majeures du domaine. Il a notamment été secrétaire général du Conseil international des monuments et des sites (ICOMOS), président de l'Association internationale pour la préservation et ses techniques, président d'ICOMOS Canada et membre du conseil d'administration de la fondation Héritage Canada.

Depuis huit ans, le P^r Stovel coordonnait le programme de conservation du patrimoine à l'École des études canadiennes de l'Université Carleton. Ses étudiants et ses collègues regretteront l'appui indéfectible qu'il leur offrait.

Herb a rédigé ou dirigé la rédaction de centaines de rapports et articles. Parmi les plus notables figurent *Safeguarding Urban Ensembles in a Time of Change: A Management Guide*, publié par Parcs Canada en 1991, et *Risk Preparedness: A Management Manual for World Cultural Heritage*, publié en 1998 par l'ICCROM, ICOMOS et le Centre pour le patrimoine mondial. Plus récemment, en 2005, il a publié (avec Nicholas Stanley-Price et Robert Killick) *Conservation of Living Religious Heritage*, sous l'égide de l'ICCROM.

En novembre dernier, Herb a reçu le prestigieux prix ICCROM en reconnaissance de son apport à la rédaction de textes de référence qui guident les professionnels du domaine.

L'optimisme de Herb Stovel, sa générosité et sa passion contagieuse pour le patrimoine constituent un héritage durable qu'entreprendront ses centaines d'étudiants et tous ceux, partout au monde, qui ont été influencés et inspirés par son travail.

Herb Stovel laisse dans le deuil son épouse Meryl Oliver et ses deux enfants, Colin et Ginny. La famille a annoncé la création du Fonds de bourses Herb Stovel, auquel des dons déductibles du revenu imposable peuvent être versés par l'entremise de la fondation Héritage Canada. Pour tout renseignement à ce sujet, on peut communiquer avec Colin Stovel à cstovel@gmail.com.